
عصای دست صنعت؛ پر از چالش

نمایشگاه قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو، امسال نیز نسبت به سال 
گذشته تغییر در زمان برگزاری داشت. این نمایشگاه که در سه سال اخیر 

با جابه جایی  زمان برگزاری، سبب سردرگمی برخی  ...

مدیربازرگانی شــرکت پادما، رســولی، که چندین دوره سابقه حضور 
درنمایشگاه را دارند، در گفت و گو با ماهنامه قطعات خودرو گفت:  ...

نوزدهمین نمایشگاه قطعات خودروی تهران، در شرایطی برگزار می شود 
که بخش بزرگی از تولیدکنندگان داخلی از وضعیت موجود در کسب و کار 
خود، ناراضی هستند. آنها که فروش خود را از ابتدای سال تاکنون حتی 
ضعیف تر از سال گذشته می بینند، حالا با مشکلات مجموعه خود دست 

به گریبان هستند و دیگر مجالی برای اندیشیدن به شرکت ...

نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو، 
از تاریخ 29خرداد تا اول تیرماه، برگزار خواهدشد. این درحالی است که 
هرساله انتقاداتی به برگزاری آن می شود. مانند آنچه در نمایشگاه های 
دیگر هم شــاهد آن هســتیم. دراین زمینه با محمدامین ســلوکی، 

مدیرفروش شرکت بالین تک، به عنوان یکی ...

نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو، 
امســال از تاریخ29خرداد تــا اول تیر در محل دائمی نمایشــگاه های 
بین المللی تهران برگزارخواهد شــد. نمایشــگاهی که هرسال برگزار 
می شود، اما مثل همه نمایشــگاه ها، نه بازدیدکننده ها و نه غرفه داران، 

کاملا راضی نیستند.  دلایل این نارضایتی اما تنها  ...

»قطعات خودرو« رسانه اهل فن - توزیع سراسری بین صنوف و صنایع خودرویی کشور

w
w
w
.g
ha

ta
tn
ew

s.i
r

ماهنامه اختصاصی |  شماره چهل و هشت    | تیر   1403|  قیمت 7000تومان   |   تلفن دفتر نشریه:02136915842 | همراه:09129054561

تغییر در زمان بندی نمایشگاه باعث می شود 
شرکت کننده ها جابمانند

 چالش های 
نمایشگاه و غرفه داران

به جای چین، مردم 
ایران را لحاظ کنید

انگیزه ای برای شرکت 
در نمایشگاه نیست

در قطعات خودرو این شماره بخوانید
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جای رشد دارد، اما راضی بودیم

کارفرما از روزاول باید کارگر را بیمه کند

پاداش کاهش مصرف برق

برگزاری همزمان نمایشگاه های مرتبط

خط پایان پژو پارس

صبرکردن در چنین بازاری توصیه نمی شود
صدور نخستین پروانه استاندارد اجباری خدمات پس از فروش خودرو
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 گوش شنوایی 
برای اعتــراض ها نیست

صفحه 8

سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران

شرکـــت دانـــا تجـــارت توانا با نمـــاد اختصاری دی تی تــی  )D.T.T(، تشـــکیل 
شــده از دو شـــرکت ثبتی می باشــد که به صورت کامــا خصوصی فعالیــت حرفه ایی 
 را در زمینــه تولیــد- واردات- صــادرات قطعــات یدکــی خودروهای ســنگین صورت 
می دهد. شرکت ثبتی اول، تهران فرگوســن با نماد اختصاری ” تی اف )TF(” است که در سال 
1370  تأسیس و فعالیت خود را در حوزه واردات-تولید- پخش و فروش: قطعات یدکی لیفتراک 
های بلغاری )بالکانکار(، مونتاژ و ساخته شده در شرکت لیفتراک سازی ایران، لیفتراک های دوو، 
تویوتا، کوماتسو، سپاهان، تراکتورهای مسی فرگوسن و موتورهای پرکینز انگلستان ساخته شده 
در شرکت تراکتور سازی ایران آغاز نموده است و از سال 1374 به عنوان یکی از تأمین کنندگان 

اصلی قطعات یدکی لیفتراک و تراکتور در ایران محسوب می گردد و تاکنون با افتخار با وجود بیش 
از 1000 مشتری ثابت و نماینده های خود در تمام نقاط ایران مشغول به فعالیت می باشد. شرکت 
ثبتی دوم، دانا تجارت توانا با نماد اختصاری  )D.T.T(  است که در سال 1384 فعالیت گسترده 
حرفه ایی خود را در زمینه  واردات و صادرات- تولید قطعات یدکی خودرو اخص خودروهای سنگین 
ریلی- زمینی- دریایی به صورت عمده در داخل و خارج از کشور آغاز و تاکنون نیز به عنوان یکی 
از تأمین کنندگان واحدهای تولیدی و صنعتی عظیم کشور از جمله: شرکت های نفتی، پتروشمی، 
پالایشگاه ها، بنادر، شرکت های فولادی، ایران خودرو، سایپا، نفت ایران و … فعالیت می نماید. 
افتخار ما در این است در سه دهه گذشته بیشترین سعی در داخلی سازی و استفاده از توانمندی 
واحدهای تولیدی داخلی بوده است و بسیاری از قطعات در حال حاضر با کیفیت بسیار قابل قبول در 

داخل تولید می گردد  که تحت برندهای )D.T.T(   یا )TF(به  بازار داخلی عرضه می گردد.

نام  بازرگانی: دانا تجارت توانا

فکس:  33114778تلفن:  021-33983329

نگاه اجمالی برشرکت دانا تجارت توانا

info@danatejarat.com :ایمیل

danatejarat :آیدی اینستاگرام

www.danatejarat.com :وبسایت

صفحه3

تولیدکننده های کوچک توان شرکت در نمایشگاه را ندارند؛

هزینه بالای نمایشگاه توجیهی برای ما ندارد
صفحه6
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 ماهنـــامه  ســـراســـری
  خودرو، قطـعات وخدمات  
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  بهار مشفق/ خبرنگار

نوزدهمین نمایشــگاه قطعات خودروی تهران، در شــرایطی برگزار 
می شود که بخش بزرگی از تولیدکنندگان داخلی از وضعیت موجود 
در کسب و کار خود، ناراضی هســتند. آنها که فروش خود را از ابتدای 
سال تاکنون حتی ضعیف تر از سال گذشته می بینند، حالا با مشکلات 
مجموعه خود دست به گریبان هستند و دیگر مجالی برای اندیشیدن 
به شرکت در نمایشگاه برایشان نمی ماند. آنها هنوز در پرداخت دستمزد 
کارگر و تامین مواداولیه مشــکل دارند، دیگر چه رسد به هزینه های 

بالای نمایشگاه.
البته همــه به این صورت نیســتند. برخــی تولیدکننده ها و پخش 
کننده های بزرگ هم هســتند که این رقم ها برایشان عددی نیست. 

همان ها که بهترین بخش نمایشگاه را دارند. 
یکــی از تولیدکنندگان قطعات خودرو، دربــاره عدم حضور خود در 
نمایشگاه گفت: بازخوردی که از نمایشگاه داشتیم خیلی بالا نبوده و 

به همین دلیل تصمیم گرفتیم که دیگر در نمایشگاه شرکت نکنیم. 
محمدرزم پوش، مدیر شرکت اراک یدک نیز به عنوان بازدیدکننده ای 
که هرسال در نمایشگاه حضور دارد به "قطعات خودرو" گفت: من به 
عنوان بازدیدکننده ای که این نمایشگاه مرتبط با فعالیتم است، از آن 
راضی هستم. به خصوص بخش لوازم بدنه، که مستقیما به رسته من 
مربوط است. همکاران ما در بخش های مختلف چه تولیدکننده و چه 
پخش کننده های بزرگ در این نمایشگاه غرفه دارند و حضور پررنگی 

دارند. 
نظرات شرکت کننده ها و هم چنین بازدیدکننده های این نمایشگاه، 
متفاوت اســت، اما آنچه بیش از دیگر مسائل به چشم می آید و نقطه 
مشترک نارضایتی است. مثلا از جانمایی غرفه ها توسط برگزارکننده 

است. 

  ضعف های سایت نمایشگاه و مشکلات ثبت نام
طاهری، کارمند فروش شرکت پولاسا با بیان اینکه در نمایشگاه امسال 
شرکت نکرده اســت، انتقاداتی به برگزارکنندگان آن داشت و گفت: 
گلایه ما از برگزارکنندگان نمایشگاه است. بحث غرفه و فضایی که به 

ما اختصاص داده شده بود. 
وی درباره نحوه ثبت نام و سایت نمایشگاه نیز افزود: بنظرم سایتی که 
برای نمایشگاه درنظرگرفته می شــود، باید قوی تر از اینی که هست 

باشد. ســایت هنوز جای کار دارد. این ســایتی که می بینید باتوجه 
به حجم کار و اعتبار نمایشــگاه همخوانی ندارد. مثلا شما حتی یک 
فروشگاه کوچک را هم وقتی ســایت آن را می بینید شکل و شمایل 
بهتری دارد، اما این ســایت حتی در بخش آپلود و دانلود هم نواقصی 

دارد. دسترسی لازم را به ما نمی دهد و ضعف هایی دارد.

  نگاه رتبه بندی شده به شرکت ها
این عضو شرکت پولاسا درباره برخودر برگزارکنندگان با شرکت ها نیز 
گفت: برگزارکنندگان نمایشگاه یک سری رتبه بندی هایی دارند که 
براساس آن برای شرکت ها تمایز قائل می شوند. فضای مناسب تر را به 

افراد خاص می دهند.
وی همچنین به عنوان شــرکتی کــه تقریبا 10دوره گذشــته را در 
نمایشگاه شرکت داشــته اند، درباره فضای دریافتی غرفه ها در ادامه 
بیان کرد: درنهایت بعد از مراحل ثبت درخواست، ما نصف مساحتی را 

که می خواستیم دریافت کردیم.
طاهری با بیان اینکه بازدیدکننده ها در دوره های مختلف خوب بودند، 
گفت: فقط زمان کرونا بود که کمی از حجم بازدیدکننده ها کاسته شد، 

وگرنه در دیگر دوره ها، چــه بازدیدکننده های داخلی و چه خارجی، 
خوب بودند.ایشــان عدم حضور شرکت پولاسا در نمایشگاه امسال را 
تنها سیاست های داخلی خود شرکت و تصمیم مدیریت دانست و افزود: 
شرکت ما باتوجه به حضور فعالی که در شهرستان ها دارد، ترجیح داد 
که در آن نمایشگاه ها حضور داشــته باشد.و این تنها به تصمیم های 

مدیریتی برمی گردد.
وی با اعلام اینکه که به عنوان بازدیدکننده در نمایشگاه حضورخواهد 
داشت، حضور همکاران خود را هم در نمایشگاه بسیار محتمل دانست.

  نارضایتی اغلب غرفه داران از فضای نامناســب غرفه های 
اختصاص یافته

شرکت بازرگانی بین المللی ایدرو، سالهاست که برگزارکننده نمایشگاه 
قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو است. غرفه داران و تولیدکنندگانی 
که در نمایشگاه های قبلی حضور داشتند، اغلب از هرچه محدودترشدن 

فضای اختصاص یافته برای غرفه ها ناراضی بودند.
فضای نمایشگاه بین المللی تهران، فضای محدودی است، باتوجه به 
شرکت کننده هایی که درنمایشگاه قطعات خودرو حضور دارند، که به 

گفته یکی از کارشناسان امور نمایشگاه شرکت ایدرو، هرسال برتعداد 
آنها افزوده می شود. همین مساله سبب می شود که به هر غرفه فضای 

محدودی اختصاص داده شود. 
شــرکت ایدرو با اعلام اینکه گلایه غرفه داران را صحیح می داند، تنها 
دلیل کم شدن متراژها را تعداد روبه افزایش شرکت کننده ها می داند. 
کارشناسان این شــرکت معتقدند که اغلب غرفه داران، هنوز ترجیح 
می دهند که در همان دوســالن اولی که از دوره اول نمایشگاه در آنجا 
برگزار می شد حضور داشته باشند و این درحالی است که هرسالن یک 

ظرفیتی دارد و همه نمی توانند آنجا باشند.  
این درحالی است که برگزارکنندگان نمایشگاه، مشارکت را به حدی 
بالا و روبه افزایش می دانند، که حتی فضای کافی برای همه آنها وجود 
ندارد.اما مساله زمان و تاریخ نمایشــگاه هم مطرح است که هرسال 
جابه جا می شود و این تصمیم گویا از عهده برگزارکنندگان هم خارج 
اســت و تنها از طریق نهادهای بالایی اعمال می شود. نمایشگاهی که 
سه سال قبل در آبان برگزار شد، سال گذشته به مرداد و امسال هم در 
اواخر خرداد برگزارخواهد شد. این تغییرات دلایل متعددی دارد که 

گویا قرار نیست بازگو شود. 
مساله دیگری که دراین میان وجود دارد، عدم تبلیغات و اطلاع رسانی 
از نمایشگاه و بازخورد آن است، به صورتی که هرچه جست و جو کردیم، 
مطلب جالب توجهی درباره نمایشگاه های سال گذشته ، ثبت و نوشته 

نشــده بود. تنها همان اخبار کوتاهی که فلان وزیر آمد و فلان معاون 
رفت! حتی برگزارکنندگان هم اجازه انتشار و یا بازگوکردن گزارش های 
مربوط به نمایشگاه را نداشتند و در جواب سوالات ما تنها گفتند که با 
ارسال نامه کتبی و انجام سلسله مراتب اداری می توانید گزارش را اگر 

اجازه داده شود، دریافت کنید. 

موافقان و مخالفان نمایشگاه بین المللی قطعات خودروی تهران؛

چالش های نمایشگاه و غرفه داران

همچنین  و  ه ها  کت کنند شر ت  ا نظر
این نمایشگاه، همچون  بازدیدکننده های 
اما آنچه  همه نمایشگاه ها متفاوت است، 
بیش از دیگر مسائل به چشم می آید و نقطه 
مشترک است، نارضایتی از جانمایی غرفه ها 

توسط برگزارکننده است

  عبدالعلی مجد/ خبرنگار

نمایشــگاه قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو، امســال نیز نسبت 
به سال گذشــته تغییر در زمان برگزاری داشت. این نمایشگاه که در 
سه ســال اخیر با جابه جایی  زمان برگزاری، سبب سردرگمی برخی 
بازدیدکنندگان و شرکت کنندگان شده است، معلوم نیست که سال 

آینده چه زمانی برگزار شود.
در گفت وگو با رضاحامدی، مدیرعامل شرکت سازش گستر، که دوسال 
پیش در نمایشــگاه بین المللی قطعات لوازم و مجموعه های خودرو 
شرکت کرده بود، به برخی از انتقادات اشاره کردند. هرچند وی معتقد 
است که از خود نمایشــگاه راضی بودند و درمجموع بازخورد خوبی 

داشت.
آخرین دوره ای که در نمایشــگاه بین المللی قطعات، لوازم و 

مجموعه های خودرو شرکت کردید کی بود؟
دوسال پیش در نمایشگاه شرکت کردیم.
آیا درکل از نمایشگاه راضی بودید؟

از خود نمایشگاه راضی بودیم، اما از امکانات آن خیر. اما از بازخوردی 
که داشت راضی بودیم.

دلایل نارضایتی شما چه بود؟
دوسال پیش که شرکت کردیم، چندبار هزینه اجاره غرفه را تغییر دادند، 
حالا هم تا جایی که اطلاع دارم، مبلغ دقیق اجاره غرفه را اعلام نکرده اند.

همچنین یک ســری التزامات و تضامینی از شرکت کننده ها دریافت 
می کنند، که با توجه به پشتوانه تولیدکنندگان برای همه مقدور نیست. 
مســاله دیگر اینکه روش تعیین غرفه ها اصلا مشخص نیست. به طور 

مثال، این مطلبی است که خودم در میان همکاران دیدم. همکارانی 
هستند که هرسال در یک فضا و سالن مشخص غرفه دارند، وقتی از آنها 
پرســیدم که چه کاری انجام دادید که هرسال همان فضای سال قبل 
را دارید، آنها گفتند کدخدا را می بینیم و کارمان را پیش می بریم که 

معنای آن واضح است. این مساله جالبی نیست.
زمان برگزاری نمایشگاه در سه سال اخیر جابه جا شده است. 

نظر شما دراین مورد چیست؟
بنظرم این یکی از مهمترین مســائلی اســت که شرکت کننده ها و 
همچنیــن بازدیدکننده ها با آن درگیر هســتند. قبلا در آبان ماه 
برگزار می شد، سال گذشــته در مردادماه برگزارشد و امسال هم 

که در خرداد.
این مساله سبب می شــود که همکاران ما برای ثبت نام دچار مشکل 
شوند و زمان را از دست بدهند. من خودم امسال دوستانی را دیدم که به 
دلیل آنکه گمان می کردند نمایشگاه دیرتر برگزار می شود، زمان کافی 

نداشتند و نتوانستند شرکت کنند.
متاسفانه اطلاع رسانی و تبلیغات کافی هم نمی شود. 

آیا در همان دوره ای که شــرکت کردید، بازدیدکننده های 
خارجی هم بودند؟

درغرفه های محصولات داخلی، کمتر بازدیدکننده خارجی داریم. اما 
در کل نمایشگاه می دیدم. البته بیشتر چینی ها بودند. 

چرا در دو دوره اخیر نمایشگاه قطعات خودرو شرکت نکردید؟
ما دلیل اصلی شــرکت نکردنمان به دلیل مسائل حقوقی است. چون 
ری برندینگ کردیم، مشکلات ثبتی داریم. هنوز از نظر حقوقی آمادگی 

شرکت در نمایشگاه را نداریم.

در گفت وگو با یکی از تولیدکنندگان قطعات خودرو؛
تغییر در زمان بندی نمایشگاه باعث می شود 

شرکت کننده ها جابمانند
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به عنوان یکــی از تولیدکننده قطعات خــودرو در ایران در 
نمایشگاه مرتبط با محصولات خود شرکت می کنید؟

خیر
دلیل عدم مشارکت شما در نمایشگاه امسال چیست؟

 بخاطر نوع برخورد و رفتاری که در نمایشگاه سال گذشته با ما و دیگر 
شــرکت های تولیدکننده شد، امسال تصمیم گرفتیم تا در نمایشگاه 

شرکت نکنیم.
یعنی از شرایط برگزاری رضایت نداشتید؟

ما به عنوان بزرگترین تولیدکننده سرسیلندر خودرو در ایران، تقریبا 
کامل ترین سبد محصول را داریم. اما سال گذشته به دلایل فراوانی که 

عرض خواهم کرد، بسیار آزرده شدیم.
از بابت فضای نمایشــگاه، سالن و متراژ، آنچه می خواستیم و برای آن 
درخواســت داده بودیم، درنهایت تبدیل به فضایی دیگر شد و ما اصلا 

راضی نبودیم. 
شما اعتراضی نکردید؟

چرا.حتی صورتجلسه ای را برای ارائه به وزارت صمت تنظیم کردیم 
که در نهایت برخی از دوســتان به دلیل تبعات احتمالی آن ، از ارائه و 

پیگیری این مسائل خودداری کردند. 
برخی از این مشکلات را نام می برید؟

بله. تا چندروز مانده به نمایشگاه، شما هنوز نمی دانید که در کدام سالن 
هستید. با اینکه یک ماه قبل از آغاز نمایشگاه در سایت نمایشگاه ثبت 
نام کرده و مثلا برای 150متردر ســالن 38B درخواست داده بودیم، 
دلیل مهم آنهم این اســت که بازدیدکننده ها عادت دارند که به یک 
جای مشخص بروند و اگر شما هرسال در غرفه متفاوتی باشید ، شما را 
پیدانخواهند کرد. اما یک سری شرکت ها هستند ، بخاطر رانت هایی 
که دارنــد، می توانند غرفه های ثابت و فضاهای بهتر و مناســب تر را 
دریافت کنند. ما ســال گذشــته یک ماه قبل از برگزاری نمایشگاه، با 
مراجعه و ثبت نام در سایت نمایشگاه، درخواست غرفه ای 150متری در 
سالن38Bرا داده بودیم و براساس همان متراژ اسناد و ضمانت نامه های 
لازم را تنظیم کرده و مبلغ موردنظــر را پرداخت کردیم اما در نهایت، 
چندروز قبل نمایشگاه، به طورناگهانی مارا در سالن5 و فضایی 70متری 

به ما اختصاص دادند. 
این مساله چه تاثیری در اهداف شما داشت؟

ما به عنوان شرکت کننده، براساس متراژی که درخواست کردیم، برای 
آن فضا برنامه ریزی کردیم، اما در نهایت فضایی گوشه و کنج در سالنی 

نامناسب را دریافت کردیم. بدترین جای سالن ، در گوشه ای که سقف 
شیروانی داشت و ما نمی توانستیم ارتفاع بگیریم. درحالی که ما جزیره 

می خواستیم و فضای ما بسیار نامناسب بود. 
بقیه غرفه داران هم این مشکلات را داشتند؟

بله . اما مســاله دیگری که هســت، این اســت که از شــرکت های 
تولیدکننده ای که در نمایشگاه شرکت دارند مبلغ های کلانی را برای 
تبلیغات می گیرند، البته این مساله اختیاری است، به این صورت که 
اگر شما مثلا حدود2میلیارد برای تبلیغات بپردازید، که می گویند این 
برای تبلیغات محیطی است، جای غرفه بهتری را هم دریافت می کنید.

مثلا می گویند اگر این مبلــغ را پرداخت کنید ما پکیجی را در اختیار 
شما قرارمی دهیم، شامل تبلیغات در محوطه که بالن، تابلوها و تکرار 
در رادیو را دربرمی گیرد که در کنار آن فضای غرفه شما هم  از گوشه 

به جزیره انتقال پیدامی کند.
حال برخی از شــرکت ها مجبورند که برای بهتر دیده شدن این مبلغ 
مازاد را پرداخت کنند. این در حالی است که همه تولیدکننده ها از عهده 

این هزینه ها برنمی آیند.
خود ما به خاطر این مسائل بسیار اذیت شدیم. بخاطر فضای نامناسبی 
که در سالن  داشتیم، همان سال گذشته می خواستیم کنسل کنیم، اما 

به دلیل هزینه ای که پرداخت کرده بودیم، در حدود2میلیارد تومان، 
مجبور بودیم که شرکت کنیم.

از شرایط برگزاری امسال اطلاعی دارید؟
ما امسال به دلیل تجربه تلخ سال گذشته خوشحالیم که شرکت نکردیم. 
چراکه درتماس با همکارانی که شرکت کردند، وضعیت امسال حتی از 

سال قبل هم بدتر شده است.
امســال هم مثل ســال های گذشته ســه غرفه اصلی را به چینی ها 

اختصاص دادند.
مســاله دیگری هم که همکاران به آن اشاره کردند، این است که هم 
زمان نمایشــگاه دیگری هم درکنار این نمایشگاه برگزار می شود که 

این خود چندان جالب نیست.
پس با این حساب تعداد سالن ها کمتر شده است.

بله.سالن های نمایشگاه7سالن بیشتر نیست. بیشتر بیرون از سالن ها 
هستند. سال گذشته سالن ها بیشتر بود. امسال تقریبا نصف شده است.
وضعیت بازدید از نمایشگاه در سال گذشته به چه صورت بود؟

بازدید خوب بود. هم بازدیدکننده خارجی و هم داخلی.
چرا زمان نمایشگاه مرتب تغییر می کند؟

تا2سال پیش، نمایشگاه در آبان ماه برگزار می شد. اما از سال گذشته، 

بخاطر چینی ها، چون همزمان با نمایشــگاه خودروی چین می شود، 
نمایشگاه را در انتهای مرداد برگزار کردند. امسال بازهم زودتر شد و به 

انتهای خرداد رسید. 
این تغییر مداوم چه تاثیری روی مخاطبان می گذارد؟

مسلما این مساله مخاطب را سردرگم می کند. در عین حال گرما روی 
بازدیدکنندگان اثرمی گذارد. مساله دیگر هم این است که سال گذشته 
روزهای برگزاری نمایشگاه،وسط هفته بود. که این خود مساله جالبی 

نبود. به نظرمن بهتر است که به جای چین، مردم ایران لحاظ شوند.
دوره های قبل تر به چه صورت بود؟

سال های قبل تر زمان مناسب تری بود. یکی دوروز تعطیلی داشتیم.  
بازدید از نمایشگاه چگونه بود؟

باوجود تمام این مسائل، همان پارسال هم بازدیدکننده ها می آمدند. 
اما زمانی باشد که هوابهتر باشــد، مسلما بازدیدکننده های بیشتری 

مراجعه می کنند.
بازدیدکننده های خارجی هم حضورداشتند؟

بله اما اغلب بازدیدکننده های خارجی چینی ها بودند. 
وضعیت غرفه  داران خارجی چگونه است؟ آیا از همه کشورها 

حضور دارند؟
خیر. تا جایی که من اطلاع دارم، امســال هم مثل ســال گذشــته، 

سالن های خوب دراختیار چینی ها است. 
شرایط غرفه ها به چه صورت است؟

باتوجه به اینکه سالن ها کمتر شده است. بیشتر مجبور به غرفه زدن در 
فضای باز هســتند، که فضای باز هم به سبب غرفه سازی ، هزینه های 
بیشتری را به غرفه داران تحمیل می کند. درحالی که در سالن ها هزینه 

غرفه و دکورسازی کمتر است.
چرا تعداد سالن ها کمتر شده است؟

امسال اما این نمایشــگاه همزمان با نمایشگاه دیگری شده است که 
همین از دلایل کم شدن سالن ها است.

شما برای بازدید از نمایشگاه شرکت می کنید؟
ما خودمان هرسالی که شرکت نکردیم ،حتما به عنوان بازدیدکننده 
حضور داشــته و داریم. چراکه فضایی اســت که می توانیم در مورد 
اشــتراکات خود با دیگر همکاران تعامل کنیــم. هرچند که برخی از 
دوستان رغبتی به حضور ندارند. البته بیشتر از تولیدکننده ها، بازرگانان 
به خاطر پرزنت کردن خود در نمایشگاه به عنوان بازدیدکننده حضور 

دارند.

در گفت و گو با مدیرفروش شرکت بالین تک:

به جای چین، مردم ایران را لحاظ کنید
  شفق محمد حسینی/ خبرنگار

نوزدهمین نمایشــگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو، از تاریخ 29خرداد تا اول تیرماه، برگزار 
خواهدشد. این درحالی است که هرساله انتقاداتی به برگزاری آن می شود. مانند آنچه در نمایشگاه های دیگر هم 

شاهد آن هستیم.
دراین زمینه با محمدامین ســلوکی، مدیرفروش شــرکت بالین تک، به عنوان یکی از بزرگترین تولیدکننده 

سرسیلندرخودرو در ایران، درباره نمایشگاه قطعات خودرو گفت و گو کردیم.

جابه جایی مدام زمان نمایشگاه قطعات خودرو باب طبع مخاطبان و غرفه  داران نیست؛

گوش شنوایی برای اعتراض ها نیست

مدیربازرگانی شرکت پادما، رســولی، که چندین دوره سابقه حضور 
درنمایشگاه را دارند، در گفت و گو با ماهنامه "قطعات خودرو" گفت: 

برخی از غرفه دارانی که سال های گذشته در نمایشگاه حضور 
داشتند، از این مساله ناراضی هستند که مطابق آن متراژ و 
فضایی که در سایت ثبت نام می کنند، مکان موردنظر خود را 

دریافت نمی کنند. آیا شما هم این مشکل را دارید؟
این مساله صحیح است، اما در دستورالعملی که در سایت برای ثبت نام 
نمایشگاه آمده است، توضیح می دهد که صددرصد همان فضایی که 

می خواهید، به شما تعلق نمی گیرد .
اما متاسفانه هرسال دارد این فضا کوچکتر می شود.

به عنوان مثال ما به عنوان یک شــرکت چندبخشــی ، که شــامل 
قطعات سواری، سنگین و راه سازی می شویم، امسال به دلیل فضای 
محــدودی که دراختیارمان قراردادند، مجبــور به حذف بخش های 

مربوط به قطعات سنگین و راه سازی شدیم.

این مســاله فعالیت مــارا محــدود می کند. ما فضــای 200متری 
می خواستیم که در نهایت غرفه ای 100متری در اختیار ما قرارگرفت.

آیا اعتراض کردید؟
بله. ما اعتراض خودر ا به طور مســتقیم بــا برگزارکنندگان درمیان 
می گذاریم. شــخصا بارها این مســائل را مطرح کــردم اما تاثیری 
نداشته اســت. زیرا تصمیم گیری ها ماه ها پیــش از برگزاری گرفته 

می شود.
مشکلات دیگر نمایشگاه از نظرشما چیست؟

ازجمله مسائلی که ما به آن معترض هستیم می توان به زمان برگزاری 
نمایشگاه اشاره کرد. 3بار در 3 دوره اخیر، این زمان جابه جا شد. ابتدا 
در آبــان، دوره قبل در مرداد و این دوره هم که در خرداد قرار اســت 

برگزارشود.
این جابه جایی ها چه تاثیری روی مخاطبان دارد؟

قطعا این جابه جایی ها مخاطب را هــم درگیرمی کند. مخاطبی که 
برای بازدید زمانی را از پیش تعیین می کند، باتوجه به زمان برگزاری 
نمایشگاه در دوره های قبل، ناگهان امسال زمان متفاوتی را می بیند و 

همین سبب می شود که برنامه ریزی هایش به هم بخورد.
یک مســاله دیگر ســاعت برگزاری است. سال گذشــته نمایشگاه 
قطعات خودرو به خاطر فصل گرما افت مخاطب داشت. به دلیل اینکه 
از8 صبح تا 3بعدازظهراست. عملا از ساعت 12تا 3مخاطب اگر بیاید 
هم اذیت می شود. اما ما این مسائل را بیان می کنیم و اعتراض می کنیم، 

ولی گوش شنوایی نیست.
عملا از ساعت 1تا 3همه درگیر ناهار و استراحت هستند. این درحالی 
اســت که می شد از ساعت های خنکی و  4به بعد هم استفاده کرد. آن 

وقت مخاطبان هم راضی تر بودند.
بازدیدکننده های خارجی حضورشان به چه صورت بود؟

آنچه من در ســال های گذشــته دیدم، اغلب از چیــن بودند. حتی 
غرفه های زیادی هم در نمایشگاه به آنها اختصاص داده شده بود.

با این وجود در نمایشگا  های آینده هم شرکت خواهید کرد؟
ما به همه این مسائل معترض هســتیم. اما مجبور شدیم که امسال 
شــرکت کنیم. هرچند برای بازخورد بهتر مخاطب و ارائه خدماتی با 
کیفیت بهتر ، بهتر است که این اعتراض ها شنیده شود و راهکارهایی 
درنظرگرفته شود. در غیراینصورت، سال بعد اگر دوباره فضا را محدودتر 

کنند، قطعا ما هم شرکت نخواهیم کرد.
امسال همزمان با نمایشگاه قطعات خودرو، نمایشگاه تقویت، 
تزئین خودرو و خدمات وابسته هم برگزارمی شود، بنظرشما 

برگزاری همزمان این دونمایشگاه ضرورت دارد؟
بنظرم مخاطب های این دونمایشــگاه متفاوت است و این کار باعث 
می شود از فضای تخصصی فاصله بگیریم. درنهایت کمکی به اهداف 

هیچکدام از نمایشگاه ها نخواهد کرد.

 ما به عنوان یک شرکت چندبخشی ، که 
شامل قطعات سواری، سنگین و راه سازی 
می شویم، امسال به دلیل فضای محدودی 
که دراختیارمان قراردادند، مجبور به حذف 
و  قطعات سنگین  به  مربوط  بخش های 

راه سازی شدیم
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  عبدالحسین آزاد
نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو، 
امســال از تاریخ29خرداد تا اول تیر در محل دائمی نمایشــگاه های 
بین المللی تهران برگزارخواهد شد. نمایشــگاهی که هرسال برگزار 
می شود، اما مثل همه نمایشگاه ها، نه بازدیدکننده ها و نه غرفه داران، 

کاملا راضی نیستند. 
دلایل این نارضایتی اما تنها مربوط به امســال و سال گذشته نیست. 
شاید نیاز است که برگزارکنندگان نمایشگاه، با دقت بیشتری دلایل 
این نارضایتی را بررســی کنند. اما آنچه که همــه تقریبا با آن موافق 
هستند، این است که با گذشت سال ها و هرچه جلوتر رفتیم، شرایط 

بهتر نشده است. 
مهم ترین دلیل آن وضعیت اقتصادی است که دائم در نوسان است و 

قیمت دلاری که مدام بالاتررفته است.
در همین زمینه با علی اسماعیلی، صاحب یکی از فروشگاه های قدیمی 
چراغ برق، فروشگاه تکنوپارت،  درباره وضعیت نمایشگاه و دلیل روبه 

افول بودن آن به گفت و گو نشستیم که در زیر می خوانید.

شــما به عنوان یکی از فعالان در حوزه قطعات خودرو، آیا از 
نمایشگاه قطعات خودروی تهران، هرسال بازدید می کنید؟

قبلا هرسال می رفتم، اما چندســالی هست که دیگر برای بازدید هم 
نمی روم.

چرا؟
 تبلیغات بســیار ضعیف اســت. قبلا خیلی ها ذوق داشتند و شرکت 
می کردند و بــرای بازدید می رفتند. اما درحــال حاضر انگیزه ای هم 

وجود ندارد.
من حتی نمایشگاه های خارجی زیادی را هم برای بازدید می رفتم. آن 
زمان قیمت دلارمناسب بود، حتی مردم علاقمند به تکنولوژی هم توان 
مالی برای بازدید از نمایشگاه های خارجی را داشتند. اما حالا شرایط 

متفاوت شده است. 

دلیل این بی انگیزگی را چه می دانید؟
باتوجه به شرایط اقتصادی، مردم درگیرکارهای روزمره خود هستند. 

کاسبی ضعیف شده است. 
قبلا شرایط اقتصادی بهتر بود، مثلا در نمایشگاه های خودروی خارجی، 
ما ضمن بازدید از نمایشگاه ، هم سیاحت می کردیم و هم سرمایه گذاری 
می کردیم. اما حالا با توجه به شرایط دلار و درآمدهای ضعیف، دیگر 

انگیزه و توانی برای شرکت نمی ماند.
دلار7ســال پیش3700تومان بود. من به نمایشگاه فرانکفورت رفتم 
و با کارخانه ای قرارداد هم بســتم. اما باتوجه به شرایط حاکم بر بازارو 

وضعیت گمرک و قیمت دلارو... امروز، امکانش وجودندارد. 
امسال هم برای نمایشگاه های خارجی دعوت نامه فرستادند، اما شرایط 
رفتنش با توجه به هزینه های بــالا و اینکه بازخوردی هم ندارد، توان 
خریدکردن هم نداریم. یک زمانی شما با 10تا20میلیون می رفتید و 
خریدی هم انجام می دادید، اما امروز آنقدر هزینه هایش بالااست که 

اصلا شدنی نیست.

استقبال از نمایشگاه های داخلی به چه صورت است؟
از نمایشگاه داخلی هم استقبال چندانی نمی شود. من باتوجه به اینکه 
برند خود را ثبت کردم، می خواستم با برند خودم اقدام به فروش کنم، 
اما باتوجه به شرایط موجود، هم شرایط اقتصادی و هم بازدیدکننده های 

اندک داخلی و خارجی، ترجیح دادم که شرکت نکنم.

در گذشته وضعیت نمایشگاه چگونه بود؟
قبلا شرایط بهتر بود. مثلا ده سال پیش وضعیت بهتر بود. دوستان ما 
در چراغ برق هم قبلا برای بازدید می آمدند، اما حالا در میان آنها هم 

کسی دیگر علاقه ای برای بازدید ندارد.
خودمن چندسالی هست که دیگر برای بازدید هم نمی روم.

شما به عنوان یک تولیدکننده قطعات خودرو، در نمایشگاه 
قطعات خودروی تهران، امسال شرکت می کنید یا نه؟

من قصد شرکت کردن با برند خودم را داشتم امادر نهایت پشیمان شدم. 
برای من تولیدکننده ، باتوجه به شرایط اقتصادی و اینکه بازدیدکننده 
چندانی ندارد، خیلی انگیزه ای باقی نمی ماند که بخواهم در نمایشگاه 

شرکت کنم.
کسی که غرفه می گیرد و در نمایشگاه شرکت می کند، به انگیزه تغییر 

در فروش این اقدام را انجام می دهد. اما وقتی تغییری در فروش ایجاد 
نشودو شناخته شده نباشد، با وجودی که دراین سال ها کمترکسی 
را می بینم که برود. وقتی چشمگیر نباشد من هم مسلما پشیمان می 
شوم. البته با دوستانی مشــورت کردم که آنها مرا ترغیب کردند که 
شرکت نکنم. باتوجه به شــرایط موجود، منطقی تر است که شرکت 

نکنم. قبلا شاید بهتر بود.

دلیل این مشارکت حداقلی تولیدکننده ها از نظر شما چیست؟
حالا باتوجه به هزینه های آنچنانی بــرای غرفه های خاص، که غرفه 
های مخصوص را به نوچشمی ها می دهند . باتوجه به هزینه طراحی 
دکوراســیون، غیر از اجاره غرفه و هزینه های جانبی کنار آن، و اینکه 
بازخورد چندانی را هم دریافت نمی کنی، مسلما انگیزه ات برای گرفتن 

غرفه هم کم می شود.
به نسبت چندسال گذشته برای من تولیدکننده چندان جذاب نیست.

وضعیت بازار لوازم یدکی چگونه است؟
مافروشگاه و سایت خود را داریم. باتوجه به شرایط دلار، وضعیت بازار 

خوب نیست.
الان دست مردم پول نیست. قبلا قدرت خرید مردم بهتر بود. الان راحت 

نمی توانند خرید کنند و دست به عصا راه می روند.
من حتی خودم را بخواهم مثال بزنم، قبــلا اگر قطعه ای از خودروی 
شخصی خودم صدا می داد، حتما می رفتم و آن بخش را کامل تعویض 

می کردم، اما الان این کار را نمی کنم.
مثلا شــخصی که خودروی خودرا50تا70میلیون خریده بود، حالا 
همان خودرو یک میلیارد قیمت دارد. شــاید فرد خوشحال باشد که 
قیمت خودرویش بالارفته اســت، اما در کنار آن قطعاتش هم بسیار 
گران شده است. مثلا لنتی که می خرید500هزارتومان، حالا5میلیون 

شده است.
این است که با بالارفتن تورم، در هزینه های معمولی خودروی خود هم 
مانده اند، دیگر چه برســد به خرید قطعات اصلی و تعمیر مرتب لوازم 
خودرو. مثلا یــک کارمند مگر چقدر در ماه درآمد دارد که بتواند یک 
لنت 5میلیونی بخرد؟ آیا توانش را دارد؟ این اســت که در کل شرایط 
جالبی برای هیچکس نیست. انگیزه ای نداریم.  حالا این وسط نمایشگاه 
هزینه ای است که به زحمتش نمی ارزد. آن هم در شرایطی که مردم 

در هزینه های روزمره خود هم مانده اند.

کسی که غرفه می گیرد و در نمایشگاه شرکت می 
کند، به انگیزه تغییر در فروش این اقدام را انجام 
می دهد. اما وقتی تغییری در فروش ایجاد نشودو 
شناخته شده نباشد، با وجودی که دراین سال ها 
کمترکسی را می بینم که برود. وقتی چشمگیر نباشد 
من هم مسلما پشیمان می شوم. البته با دوستانی 
مشورت کردم که آنها مرا ترغیب کردند که شرکت 
نکنم. باتوجه به شرایط موجود، منطقی تر است که 

شرکت نکنم. قبلا شاید بهتر بود.

به بهانه نوزدهمین نمایشگاه قطعات خودرو؛ 

انگیزه ای برای شرکت در نمایشگاه نیست
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جای رشد دارد، اما راضی بودیم

برگزاری نمایشگاه های بین المللی مختلف، قطعا باعث تعامل و 
رشد ارتباط و اتحاد اصناف مختلف خواهدشد، تا همه اهل فن 
درکنار یکدیگر، به راهکارهایی برای چالش های موجود بپردازند.

 نمایشــگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودروی 
تهران، با وجود انتقادهایی که به آن می شــود، هرسال برگزار 
می شــود. در نهایت همه شــرکت کننده ها و بازدیدکنندگان 
معتقدند که برگزاری آن نــکات مثبت زیادی دارد، که در کنار 

انتقادها، بهتر است دیده شود.
علی اکبری، مدیرعامل شــرکت جهان ایرانیان، درباره حضور 
در نمایشــگاه بین المللی قطعات خودرو، گفــت: در دوره های 
گذشته شرکت کردم و از نمایشگاه راضی بودم. امسال به دلیل 

شلوغی کاری فرصت شرکت در نمایشگاه را نداشتیم.
وی درباره میزان رضایت از حضور مســتمر در نمایشگاه افزود: 
اینطور نیست که صددرصد راضی باشیم. بالاخره هر نمایشگاهی 
ایراداتی را هم دارد. اما به طورکل نســبتا راضی بودیم. دوره ای 

خیلی خوب بود و دوره هایی شاید کمتر.
وی با بیان اینکه همچنان فضا و ظرفیت این نمایشگاه جای رشد 
دارد، افزود: ما با توجه به اینکه فضای نمایشــگاه افزایش یافته 

است، راضی بودیم.

امسال چهارمین نمایشگاه بین المللی خدمات خودرو، تقویت، تزئین 
و تجهیزات وابسته، درتاریخ 29خرداد تا اول تیر، در سالن 5 نمایشگاه 
بین المللی تهران، به طورهمزمان با نوزدهمین نمایشگاه قطعات، لوازم 
و مجموعه های خودرو برگزار می شود. این همزمانی سیاستی است که 

از امسال، توجه ویژه ای به آن شده است.
باتوجه به اشتراک موضوعی این دو نمایشگاه، برگزارکنندگان تصمیم 

به برگزاری آن ها درکنارهم گرفتند.
نمایشگاه خدمات خودرو، تقویت، تزئین و تجهیزات وابسته، که امسال 
چهارمین دوره آن برگزار می شود، شــامل انواع خودروها، از سواری 

گرفته تا حمل بار، آفرود و موتورسیکلت می شود.
از موارد ارائه دهنده در این نمایشــگاه می تــوان به تجهیزات  بیرونی 
خودرو، سیســتم صوتــی و تصویــری، تیونینــگ و تقویت موتور، 

اپلیکیشن ها و استارتاپ های خدماتی و...اشاره کرد. 
هرچند همزمانی این دونمایشگاه برای بازدیدکنندگان علاقمند به 
خودرو خالی از لطف نیست، اما برخی همزمانی این دو نمایشگاه درکنار 

هم را چندان جالب نمی دانند.
برای مخاطب عام ، این دونمایشــگاه می تواند جالب توجه باشد، اما 
مخاطب خاصی که دنبال تامین اهداف خود در سالن های نمایشگاه 
می گردد را قطعا کمی سردرگم خواهدکرد. البته نمایشگاه تزئینات 

خودرو، تنها یک سالن را شامل می  شود. 
البته این از سیاست های برگزارکنندگان است که از امسال تصمیم به 
برگزاری همزمان نمایشگاه های مرتبط در کنار هم گرفته اند و این تنها 

نمایشگاه خودرو را شامل نمی شود. 
در همین راستا، ابراهیمی، مدیرســتادبرگزاری چهارمین نمایشگاه 
خدمات خودرو به ماهنامه »قطعات خودرو« گفت: در نهایت این وزارت 
صمت و سازمان توسعه هستند که تصمیم می گیرند نمایشگاه ها در 
چه تاریخی و به چه صورتی برگزارشود، که از امسال به سمت هم زمانی 
برگزاری نمایشگاه های مرتبط رفته است. این تنها شامل نمایشگاه های 

خودرو نمی شود و همه نمایشگاه ها را دربرمی گیرد.

وی درباره دلیل این همزمانی افزود: از دلایل این مساله می توان به این 
اشاره کرد که ازتعداد بازدیدکننده هایی که تنها سبب شلوغی سالن ها 
شده اند، کاسته می شود و تنها آنها که برای هدفی معین آمده اند، بازدید 
می کنند. به این دلیل تصمیم گرفتند نمایشگاه هایی که مخاطبانشان 

از یک جنس هستند را همزمان برگزار کنند. 
حال باید دید کــه تاثیر این همزمانی به چه صــورت خواهدبود، آیا 
رضایت غرفه داران بیشتر می شود یا اینکه این مساله هم به گلایه های 

آنها می افزاید.

سیاست تازه شرکت نمایشگاه های بین المللی تهران:

برگزاری همزمان نمایشگاه های مرتبط

سرپرست وزارت امورخارجه ایران در ادامه رایزنی های خود در روسیه، 
با وزیر خارجه عربستان سعودی دیدار و گفت  وگو کرد.

فیصل بن فرحان وزیر امورخارجه عربســتان ســعودی و علی باقری 
سرپرســت وزارت امورخارجه کشورمان در حاشیه نشست مشترک 
وزرای خارجه کشــورهای عضو بریکس و کشورهای در حال توسعه 

دیدار و گفتگو کردند.
سرپرســت وزارت امورخارجه مسیر مناســبات دو کشور در دوره 
دکتر رئیسی و دکتر امیرعبداللهیان را مسیری رو به جلو توصیف و 
تاکید کرد: اطمینان داریم اراده ایران و عربستان تحکیم و تقویت 
روابط همه جانبه است و این اراده بر همه ابعاد مناسبات دو کشور 

جاری است.
باقری با اشــاره به مواجهه دو کشــور با تحولات و پدیده های متنوع 

در ســطح منطقه و  جهان تاکید کرد: تعامل و همبستگی بین ایران و 
عربستان نه تنها به نفع دو کشور، بلکه تضمین کننده ثبات و امنیت 

پایدار در منطقه است.
همچنین فیصل  بن فرحان وزیر خارجه عربستان سعودی گفت: تلاش 
برای پی گیری و تقویت روابط نیرومند دو کشور تضمین کننده ثبات 

و امنیت در منطقه است.
علی باقری کنی، سرپرست وزارت امورخارجه کشورمان که به روسیه 
سفر کرده، با حضور در این نشست، مواضع و سیاست جمهوری اسلامی 

ایران را تشریح کرد.
وی در این نشست گفت: جمهوری اسلامی ایران با تأکید بر آمادگی 
برای ارائه الگوی اقتصــاد مقاومتی، اعلام می کنــد اکنون زمان آن 
فرا رسیده اســت تا بریکس و کشورهای دوســت، الگوی کاربردی 
برای اســتقلال مالی، پولی و بانکی، از ســازوکارهای مبتنی بر نظام 

یک جانبه گرایی را به طور جدی در دستور کار خود قرار دهند.

افزایش یک روز تعطیل درکنار جمعه، خبری اســت که در یک سال 
گذشته بارها تائید و تکذیب شده است. برخی روز پنجشنبه را مناسب 
می دانســتند و عده ای دیگر گفتند شنبه، حالا رییس اتاق بازرگانی 
تهران، بعد از منتفی شــدن تعطیلی شــنبه، پنجشنبه را هم منتفی 

دانست.
محمود نجفی عرب، رییــس اتاق بازرگانی تهران در جلســه هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: اتاق های بازرگانی تلاش خود را 
برای جلوگیری از تصویب لایحه افزایش تعطیلی که مخل کسب و کار 

بود را با رویکرد و نگاه ملی به کار گرفتند. 
در این میان، موضــع اولیه اتاق بازرگانی مخالفت بــا افزایش تعداد 
روزهای تعطیل و به ویژه تعطیلی روز پنجشنبه بود که در صورت تحقق 
می توانست با کاهش دادن روزهای کاری مشترک با اغلب کشورها به 
سه روز در هفته، آسیب های جبران ناپذیری را به همراه داشته باشد. 
طبق بررسی های انجام شده این اقدام، سالانه بین 8 تا 10 میلیارد دلار 

آسیب به دنبال داشت.
به گفته نجفی عرب، ابتدا با پیگیری ها نظر کمیسیون اجتماعی مجلس 
تغییرکرد و بحث تعطیلی پنجشنبه که مدنظر دولت بود، منتفی و شنبه 
جایگزین شد، اما در قدم بعدی و در پیامد حضور بنده به عنوان نماینده 

بخش خصوصی در هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در هشتم خرداد ماه، کلیت طرح از موضوعیت ساقط شد، بدین ترتیب 
فارغ از نظر شورای نگهبان، خوشبختانه بررسی لایحه دولت و مصوبه 

مجلس از دور خارج خواهد شد.
وی همچنیــن بیان کرد: نظر هیات عالی نظــارت نه تنها مخالفت با 
تعطیلی شــنبه که اساســا مخالف با افزایش تعطیلات هفتگی بود. 
همچنین مشخص شد که دولت سیزدهم نیز اصراری برای به نتیجه 
رساندن لایحه پیشــنهادی خود ندارد. همچنین در این هیات مورد 
تاکید قرار گرفت که پنجشنبه جزئی از تعطیلات رسمی کشور نیست 
و همه سازمان ها و دستگاه های دولتی مکلف به ارائه خدمات از جمله 

خدمات تجاری هستند.
وی افزود: صرف نظرکردن قانونگذار از تعطیلی روز پنجشنبه و ممانعت 
از ایجاد خســارت، برای بخش خصوصی اقتصاد کشور به منزله یک 

موفقیت چشمگیر است.

تعامل ایران و عربستان ضامن پایداری منطقه

پنجشنبه ها تعطیل نمی شود

دانا تجارت توانا

www.danatejarat.com

تلفن:  021-33983329
فکس:  33114778

www.danatejarat.com :آدرس سایت

نگاه اجمالی بر
شرکت دانا تجارت توانا

دانا تجارت توانا

شرکـت دانـا تجـــارت توانا با نمـاد اختصاری دی تی تی  )D.T.T(، تشـکیل 
شده از دو شـرکت ثبتی می باشد که به صورت کاملا خصوصی فعالیت حرفه ایی 

را در زمینه تولید- واردات- صادرات قطعات یدکی خودروهای سنگین صورت می دهد. 
شرکت ثبتی اول، تهران فرگوسن با نماد اختصاری ” تی اف )TF(” است که در سال 1370  

تأســیس و فعالیت خود را در حوزه واردات-تولید- پخش و فروش: قطعات یدکی لیفتراک های 
بلغاری )بالکانکار(، مونتاژ و ساخته شده در شرکت لیفتراک سازی ایران، لیفتراک های دوو، تویوتا، 

کوماتسو، سپاهان، تراکتورهای مسی فرگوسن و موتورهای پرکینز انگلستان ساخته شده در شرکت 
تراکتور سازی ایران آغاز نموده است و از سال 1374 به عنوان یکی از تأمین کنندگان اصلی قطعات یدکی 

لیفتراک و تراکتور در ایران محسوب می گردد و تاکنون با افتخار با وجود بیش از 1000 مشتری ثابت و نماینده 
های خود در تمام نقاط ایران مشغول به فعالیت می باشــد. شرکت ثبتی دوم، دانا تجارت توانا با نماد اختصاری  

)D.T.T(  است که در سال 1384 فعالیت گسترده حرفه ایی خود را در زمینه  واردات و صادرات- تولید قطعات یدکی 
خودرو اخص خودروهای سنگین ریلی- زمینی- دریایی به صورت عمده در داخل و خارج از کشور آغاز و تاکنون نیز به عنوان 

یکی از تأمین کنندگان واحدهای تولیدی و صنعتی عظیم کشور از جمله: شرکت های نفتی، پتروشمی، پالایشگاه ها، بنادر، 
شرکت های فولادی، ایران خودرو، سایپا، نفت ایران و … فعالیت می نماید. افتخار ما در این است در سه دهه گذشته بیشترین 

سعی در داخلی سازی و استفاده از توانمندی واحدهای تولیدی داخلی بوده است و بسیاری از قطعات در حال حاضر با کیفیت بسیار قابل 
قبول در داخل تولید می گردد  که تحت برندهای )D.T.T(   یا )TF(به  بازار داخلی عرضه می گردد.

info@danatejarat.com :ایمیل
danatejarat :آیدی اینستاگرام

رئیس ستاد نوســازی ناوگان حمل ونقل با اشاره به اسقاط ۶0هزار 
دستگاه خودروی فرسوده از ابتدای امسال ابراز امیدواری کرد رکورد 

اسقاط خودروهای فرسوده در این سال زده شود.
مهران ســالاریه ،رئیس ستاد نوســازی ناوگان حمل ونقل گفت: 
خوشبختانه مشوق های خوبی برای اسقاط خودروهای فرسوده در 
آیین نامه ماده 10 قانون ساماندهی صنعت خودرو در نظر گرفته شد 

که هم برای مراکز اسقاط و هم دارندگان خودرو جاذبه دارد.

مهران سالاریه افزود: امســال ۶0 هزار خودروی فرسوده از چرخه 
ترافیک خارج شده است و سال گذشته نیز بیش از 72 هزار دستگاه 
خودرو اسقاط شد که بدین ترتیب در عمر کوتاه شکل گیری ستاد 
نوســازی ناوگان حمل ونقل حدود 130 هزار خودروی فرسوده را 

اسقاط کردیم.
وی ابراز کرد: امیدواریم امسال رکورد سال 1393 را که 330 هزار 

دستگاه اسقاط بود، بزنیم و به مرز 500 هزار دستگاه برسیم.

اسقاط ۶۰هزار دستگاه خودروی فرسوده

اعلام نرخ جدید سودبانکی
بر اســاس آمار منتشر شــده از ســوی بانک مرکزی، نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به 

چهارشنبه 1۶ خردادماه به 23.۶4 درصد رسید.
طبق آمار بانک مرکزی، میانگین وزنی نرخ بهره بین بانکی در هفته ای که گذشــت نسبت به 
هفته قبل تر از 23.۶1 درصد به 23.۶4 درصد در هفته منتهی به چهارشنبه 1۶ خردادماه رسید.
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قراراست به مشترکانی که در ساعت اوج مصرف برق، از وسایل 
پرمصرف برقی استفاده نکنند، پاداشی تعلق گیرد.

با افزایش دمای هوا، هرسال مصرف برق نیز افزایش چشمگیری 
پیدا می کند. همین مساله در سال های گذشته، سبب قطعی 
منطقه ای برق در کشــور شد. این مســاله سبب شده است تا 
توجه بیشتری به مدیریت مصرف برق شود. وسایل سرمایشی 

نامناسب این فصل، بار شبکه برق کشور را بالابرده است.
اوج مصرف برق، در دو بازه زمانی در هر روز شــدت می گیرد. 
هرچه در این ســاعت ها از وســایل برقی کمتر استفاده شود 

مشترکان می توانند از جوایز بهره مند شوند.
دو بازه زمانی اوج مصرف، یکی از ساعت 12 ظهر تا 18 عصر و 

دیگری از ساعت 20 تا 23 شب است.
مشترکان صنعت برق باید توجه داشته باشند که در این ساعت ها 
نباید از وسایل پرمصرف مانند استفاده از اتو، استفاده از ماشین 
ظرف شویی و لباس شویی، روشن گذاشتن چراغ های بدون نیاز 

استفاده کنند.
همچنین در این ساعت ها بهتر است دمای کولرهای گازی را 
تنظیم کرده و به دمای آسایش )24 تا 2۶ درجه( برسانند و نیز 

از دور کند کولرهای آبی استفاده کنند.
مشــترکان می توانند با نصب برنامه کاربــردی باانرژی از این 
آدرس )https://ba-energy.ir/( از میزان مصرف خودآگاه 
شــده و با رعایت موارد خواسته شده از جوایز هفتگی و ماهانه 

آن برخوردار شوند.
امسال وزارت نیرو و شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق 
ایران باهدف فرهنگ ســازی مدیریت بهینه مصرف اقدام به 

راه اندازی کمپینی به نام باانرژی کرده اند.
در این کمپین 80 نوع جایزه شــامل جدیدترین خودروهای 
داخلی به تعداد 300 هزار خودرو، لوازم برقی کم مصرف، لوازم 
الکترونیکی، گوشی های هوشمند تلفن همراه، اینترنت و سایر 

جوایز است.
مشترکانی که در بازه زمانی نیمه خرداد تا آخر شهریور نسبت 
به رعایت مصرف بهینــه اقدام کنند، علاوه بــر آنکه از جوایز 
به صورت هفتگی به قیدقرعه برخوردار می شوند ماهانه نیز در 

قرعه کشی ها شرکت داده می شوند.
اجرای این برنامه باهدف اولیه کاهش 15 درصد مصرف برق طی 
21 هفته است و امید است پس از سپری شدن این مدت، مصرف 

بهینه برق جزئی از رفتار روزمره مردم ایران شود.

پاداش کاهش مصرف برق

بر اساس بند الف ماده 4 قانون تأمین اجتماعی، کلیه افرادی که به هر 
عنوان در مقابل دریافت مزد یا حقوق کار می کنند، مشمول قانون تأمین 
اجتماعی هستند. در ماده 148 قانون کار نیز کارفرمایان کارگاه های 
مشمول این قانون مکلف شده اند که براساس قانون تأمین اجتماعی، 

نسبت به بیمه کردن کارگران واحد خود اقدام کنند.
این درحالی اســت که خیلی از جویندگان کار، به دلیل اینکه تامین 
معیشت خود را بر بیمه شــدن ارجح می دانند، توجه چندانی به این 
مطالبه برحق خود از کارفرما نمی کنند. کارفرمایان نیز اغلب در ماه های 

نخست شروع به کار کارگران تمایلی به بیمه کردن کارگران ندارند.
حالا هادی ابوی، نماینده کارگران در شورای عالی کار، با اشاره به اینکه 
بیمه شدن کارگر از روز اول کار الزامی است گفت: حتی در دورانی که 
کارفرما مدت زمان آزمایشی برای آغاز کار را در نظر می گیرد، کارگر 

باید حقوق، مزایا و بیمه داشته باشد.
ابوی افزوده: کارفرمایان باید از روز اول شــروع به کار، نسبت به بیمه 
کردن کارگران واحد خود اقدام کنند، اما به دلایلی هم چون پرداخت 
حقوق کم و هم چنین برای پرداخت نکردن سنوات و عیدی، کارگران 
خود را بیمه نمی کنند.در حال حاضر مشاهده می کنیم با وجود قوانین 
محکم در الزام بیمه شدن کارگران اما باز هم برخی کارفرمایان قوانین 

را زیر پا می گذارند. 
این در حالی اســت که طبق ماده 39 قانون تأمین اجتماعی، کارفرما 
موظف اســت تا پایان آخریــن روز ماه بعد حق بیمه و اســامی بیمه 
شدگانش را به سازمان تأمین اجتماعی ارائه دهد و در غیر این صورت 

جریمه می شود.

اما در پاسخ به پرسش ما درباره اظهار نظر هادی ابوی، نماینده کارگران 
در شورای عالی کار، برخی کارفرمایان می گویند: اولا فرآیند نام نویسی 

و ارســال لیست بیمه حداقل دوماهه اســت و از طرفی نمی توانیم به 
ادامه همکاری کارگران و کارمندان قبل از ســه ماه مطمئن باشیم. 
اضافه کردن نام جدید و اعلام ترک کار نیز امری پیچیده و چالشــی 
است. بنابراین ترجیح می دهیم پس از اطمینان از تثبت همکاری، نام 

کارگران جدید را وارد فهرست بیمه کنیم.
گفتنی است : درحال حاضر اغلب شرکت های تولیدی در شهرک های 
صنعتی تهران با مشکل استخدام کارگر روبرو هستند بطوری که اغلب 
ناچار به استفاده از کارگران خارجی بدون مجوز کار )افاغنه( هستند. 
حقوق پرداختی و مزایایی که به کارگران افغاســتانی تعلق می گیرد؛ 
تقریبا دوبرابر پایه حقوق وزارت کار در سال 1403 است. بنابراین اغلب 
کارفرمایان حاضرند حقوق، مزایا، سنوات، عیدی و حق بیمه کارگران 
خود را بپردازند اما هم چنان با کمبود کارگر مواجه هستند. مهم ترین 
دلیل نبود کارگر ایرانی به ناتوانی در تامین هزینه مسکن در شهر تهران 

و حومه برمی گردد.

  محسن فاطمی / خبرنگار

سازمان ملی استاندارد درحالی 31خردادماه را زمان حذف پژوپارس 
از تولید اعلام کرده است که برخی ثبت نام کنندگان هم چنان امیدوار 

به ادامه تولید این محصول هستند.
 مرداد ســال گذشته، شــرکت ایران خودرو با دســتور سازمان ملی 
اســتاندارد توقف خط تولید این خودرو را اعلام و ســورن پلاس را به 
عنوان خودروی جایگزین معرفی کرد. این شرکت طبق اخطار سازمان 
ملی استاندارد مبنی براینکه پژوپارس تا نیمه اسفندماه فرصت تولید 
خواهد داشــت، نسبت به توسعه خط تولید سورن پلاس برنامه   ریزی 
کرده بود. اما سازمان ملی استاندارد با توجه به تعهد تحویل 172هزار 
و 418دستگاه پژوپارس توسط ایران خودرو، به سرعت از موضع خود 
عقب نشــینی کرد و از کیفیت این خودرو تا بهار ســال آینده اظهار 

رضایتمندی کرد.
حالا سازمان مذکور پایان خردادماه را زمان توقف تولید پژوپارس اعلام 
کرده؛ این در شرایطی است که ایران خودرو چندی پیش در فراخوانی از 
ثبت نام کنندگان پژوپارس در سامانه یکپارچه، خواست که محصولی 
جایگزین انتخاب کنند؛ اما ظاهرا نیمــی از ثبت نام کنندگان در این 
زمینه اقدام و نیمی دیگر به امید تداوم تولید این خودرو، برای انتخاب 

محصول جایگزین مردد هستند. 
حال شنیده می شود سازمان ملی استاندارد ظاهرا قصدی برای ارائه 
مجوز دوباره ندارد. خروج محصولات قدیمی در دولت سیزدهم جدی تر 
دنبال شد و سازمان ملی استاندارد با عزم بیشتر، خودروسازان را ملزم 
به خروج این محصولات از چرخه تولید کرد. حالا خروج پژوپارس قرار 
است به عنوان دستاورد دولت سیزدهم شناخته شود و سازمان ملی 

استاندارد نیز در این زمینه اصرار دارد.

ایران خودرو براســاس آخرین خبرها، سه خودروی جایگزین در نظر 
گرفته است. تارا، 207 و سورن پلاس خودروهایی هستند که به عنوان 
محصولات جایگزین پژوپارس معرفی شده اند. ایران خودرو با در نظر 
گرفتن تسهیلات 100میلیونی و هم چنین تخفیف 15میلیون تومانی 
برای سورن پلاس، بیشتر متقاضیان را ترغیب به خرید این محصول 
کرده است.ایران خودرو اواخر سال گذشته قیمت پژوپارس را 50 درصد 
افزایش داد؛ با این حال هم چنان بر خرید این محصول قدیمی تقاضا 

وجود دارد. 
از سوی دیگر شــنیده می شــود که تامین قطعه برای پژوپارس نیز 
در خطوط تولید با مشــکلاتی همراه شده اســت و این مساله بیشتر 
ایران خودرو را ترغیب به خارج کردن پژو پارس از خط تولید کرده است.

خط پایان پژو پارسکارفرما از روزاول باید کارگر را بیمه کند

  محسن فاطمی/ خبرنگار
نمایشــگاه بین المللی قطعات خودرو، مطابق هرسال در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود. هرچند که هرسال با 
تغییراتی روبه روست. جابه جایی های زمانی، از جمله این تغییرات است 

که باعث بی انگیزگی علاقمندان به شرکت در نمایشگاه شده است. 
البته آنها که به طورتخصصی و برای هدف های از پیش تعیین شده خود، 
هرسال در این نمایشگاه شرکت می کنند، حتما با تغییر زمان، بازهم 
برای بازدید می آیند، این میان شــاید از آن جمعیت شناوری که تنها 

برای بازدید و نه با هدف مشخصی می آیند، کم شود.
بی شک تولیدکنندگان ســهم بزرگی در نمایشگاه های تخصصی را 
دارند، اما همه آنها توان شرکت در آنها را ندارند. باتوجه به هزینه های 
فــراوان اجاره بها و دکوراســیون و تبلیغــات و... در گفت و گو با آقای 
شمس، مدیر شرکت بازرگانی کاریز قم، از وی درباره عدم حضورشان 

در نمایشگاه پرسیدیم، که در زیر می خوانید. 
شــما به عنوان یک تولیدکننده لوازم خودرو در نمایشگاه 

قطعات خودرو شرکت می کنید؟
خیر. ما بودجه کافی برای شــرکت در نمایشگاه را نداریم. همین که 
بتوانیم از عهده تامین مخارج روزانه خود، از اجاره و هزینه مواداولیه و 

حقوق کارگر برآییم، خودش کافی است.
باتوجه به اینکه هزینه های نمایشگاه بسیار بالا است. هزینه های جانبی 
بسیاری دارد. مثلا شما اجاره غرفه را می دهید، هزینه دکور را دارید، 
باید تبلیغات انجام دهید و همه اینها بســیار است. ما همه توانمان را 
برای خرید ماشین آلات گذاشتیم. هرچنددر بلندمدت قصد شرکت 
در نمایشگاه را داریم اما به این زودی و با این بازاری که حالا شاهدش 

هستیم امکانش نیست.
وضعیت خریدو فروش در بازار به چه صورت است؟

در دوماه اخیر بازار قفل شده است. سفارش ها به صفر رسیده است. خرید 
ندارند و مشتری های ثابت هم می گویند که بارقبلی هنوز نرفته است 

که بخواهیم دوباره جنس بخریم.
شــما به عنوان بازدیدکننده در نمایشــگاه امسال شرکت 

می کنید؟
خیر. من تا یک مقطعی به عنوان بازدیدکننده شــرکت می کردم، تا 
چندســال پیش، اما دیگر شــرکت نمی کنم چون منفعتی برای من 

ندارد. دلیلش هم این است که عملا عرضه کننده و تقاضادهنده واقعی 
حضورندارند.

از همکاران خود خبر دارید که شرکت می کنند یا نه؟
آنها که خودشان برند هستند، شرکت می کنند. البته برخی از همکاران 
شــرکت می کنند. بالاخره با دیگر برندها گفت وگو می کنند و آشــنا 

می شوند. اما برای ما سودی ندارد.
پس به عقیده شما شرکت کنندگان اصلی در نمایشگاه چه 

کسانی هستند؟
بیشترین حضور را تولیدکنندگان بزرگ دارند. تولیدکننده های بزرگ، 

باتوجه به حجم کاریشان از پس هزینه های نمایشگاه برمی آیند. 
همچنین پخش کننده های بزرگ ســهم پررنگی در نمایشگاه دارند. 
برخی از آنها حتی نمایندگانشان هم در نمایشگاه حضور دارند. بعضا 
حتی کسانی هستند که تولیدکننده نیستند و برندی را از چین وارد و 

همان را پخش می کنند.
شما از آنچه در نمایشگاه مشاهده کردید در همه این سال ها 

راضی بودید؟
من برای 15سال هرسال به عنوان بازدیدکننده می رفتم. اما در مجموع 
راضی نیستم و می شــد کارهای بهتری انجام داد. مثلا می بینیم که 
هرسال کاتالوگ هایی پخش می شود و بازدیدکننده ها هم می آیند و 
می روند، اما توضیح جامعی به آنها داده نمی شــود. همه که فقط برای 
دریافت هدایای تبلیغاتی نمی آیند. شاید لازم باشد افراد آموزش دیده 
و کارشناســان، یک ســری توضیحات کامل تری به بازدیدکنندگان 

مشتاق دهند. 
دلیل این نارضایتی را چه می دانید؟

بالاخره در هرنمایشگاهی عده ای راضی و برخی دیگر ناراضی هستند. 
درباره نمایشگاه قطعات خودرو هم به همین صورت است. یکی از این 
دلایل را می توان در جابه جایی مداوم و تغییرات هرســاله دانست. در 
ده سال گذشته، تعداد شرکت کننده ها و غرفه ها متفاوت بوده است. مثلا 

یک سال 3طبقه سالن میلاد پر بود و سالی دیگر، خالی. 
دلیل این تغییرات از نظرشما چیست؟

بنظرم بســتگی به شــرایط اقتصادی جامعه، این مساله مدام تغییر 
می کند. بستگی به حجم نقدینگی و گردش کار دارد. هرچه رونق بیشتر 

باشد، آدم های بیشتری هم می آیند.
آینده نمایشگاه را چگونه می بینید؟

باتوجه به وضعیت اقتصادی جامعه، درحال حاضر به سمتی می رویم 
که شرایط جالبی نیســت.  شــاید دیگر کار تولید، توجیه اقتصادی 
نداشته باشد. تولیدکننده ها توان رقابت را ندارند. به طوری که شاهدیم 
همکاران ما با این بازار خراب، تغییر شغل می دهند. مثلا خریدو فروش 
زمین می کنند. شاید ماهم با این بازاری که داریم مجبور به همین کار 

شویم. 

تولیدکننده های کوچک توان شرکت در نمایشگاه را ندارند؛

هزینه بالای نمایشگاه توجیهی برای ما ندارد

نگاه اجمالی برشرکت دانا تجارت توانا

شرکـت دانـا تجـــارت توانا با نمـــاد اختصاری دی تی تی  
)D.T.T(، تشـکیل شده از دو شـــرکت ثبتی می باشد که به 
صورت کامــا خصوصی فعالیت حرفه ایــی را در زمینه تولید- 
 واردات- صادرات قطعات یدکی خودروهای ســنگین صورت 
می دهد. شرکت ثبتی اول، تهران فرگوسن با نماد اختصاری ” تی 
اف )TF(” اســت که در سال 1370  تأسیس و فعالیت خود را در 
حوزه واردات-تولید- پخش و فروش: قطعات یدکی لیفتراک های 
بلغاری )بالکانکار(، مونتاژ و ساخته شده در شرکت لیفتراک سازی 
ایران، لیفتراک های دوو، تویوتا، کوماتسو، سپاهان، تراکتورهای 
مسی فرگوســن و موتورهای پرکینز انگلستان ساخته شده در 
شرکت تراکتور ســازی ایران آغاز نموده است و از سال 1374 
به عنوان یکی از تأمین کننــدگان اصلی قطعات یدکی لیفتراک 

و تراکتور در ایران محسوب می گردد و تاکنون با افتخار با وجود 
بیش از 1000 مشتری ثابت و نماینده های خود در تمام نقاط ایران 
مشغول به فعالیت می باشد. شرکت ثبتی دوم، دانا تجارت توانا با 
نماد اختصاری  )D.T.T(  است که در سال 1384 فعالیت گسترده 
حرفه ایی خود را در زمینه  واردات و صادرات- تولید قطعات یدکی 
خودرو اخص خودروهای سنگین ریلی- زمینی- دریایی به صورت 
عمده در داخل و خارج از کشور آغاز و تاکنون نیز به عنوان یکی از 
تأمین کنندگان واحدهای تولیدی و صنعتی عظیم کشور از جمله: 
شرکت های نفتی، پتروشــمی، پالایشگاه ها، بنادر، شرکت های 
فولادی، ایران خودرو، سایپا، نفت ایران و … فعالیت می نماید. 
افتخار ما در این است در سه دهه گذشته بیشترین سعی در داخلی 
سازی و استفاده از توانمندی واحدهای تولیدی داخلی بوده است و 
بسیاری از قطعات در حال حاضر با کیفیت بسیار قابل قبول در داخل 
تولید می گردد  که تحت برندهای )D.T.T(   یا )TF(به  بازار داخلی 

عرضه می گردد.

نام  بازرگانی: دانا تجارت توانا

فکس:  33114778تلفن:  021-33983329

www.danatejarat.com

info@danatejarat.com :ایمیل

danatejarat :آیدی اینستاگرام
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 ماهنـــامه  ســـراســـری
  خودرو، قطـعات وخدمات  

شماره  48  تیر 1403

بازارخودرو در ســال جاری تحت تاثیر عوامل ثابتی مانند قیمت ارز 
و همچنین کاهش تولید خودروســازان قرار گرفته است و این نشان 
می دهد در نیمه دوم ســال احتمالا با رشد قیمت مواجه خواهیم شد. 
این درحالی اســت که وزیر صمت در اظهارنظــری خطاب به مردم 
خواســته بود برای خرید خودرو عجله نکنند. این صحبت ها در حالی 
مطرح می شوند که در ســال جاری میزان واردات خودرو، تولید و... تا 
امروز تغییر قابل توجهی نداشته و مشخص نیست تحت چه شرایطی 
قراراست؛ بازارخودرو ایران تغییر کند. در همین زمینه با حسن قاضیان، 

کارشناس بازارخودرو به گفت وگو پرداختیم.
وزیر صمت گفته اســت برای خرید خودرو عجله نکنید. این 
مساله را چگونه ارزیابی می کنید؟ آیا قرار است شاهد تغییری 

در بازار خودرو باشیم؟
طی سال های اخیر این جمله را از افراد مسئول و غیرمسئول بسیاری 
شنیده ایم. واقعیت این است برای خرید خودرو نمی توان منتظر تایید 
افراد ماند. بارها تاکید شده اگر واقعا به خودرو احتیاج دارید یا قرار است 
خودرو خود را ارتقا دهید، با سرعت این کار را انجام دهید. قطعا خرید 
خودرو در امروز بهتر از فردا خواهد بود. بنابراین برای افرادی که خودرو 
احتیاج دارند، صبرکردن در چنین بازاری توصیه نمی شود. روند بازار 
نشان داده است که قیمت خودرو حتی اگر در زمان هایی روند کاهشی به 
خود بگیرد، دوباره به قیمت قبل بازخواهد گشت. در نتیجه این صحبت 
که برای خرید خودرو عجله نکنید، با توجه به شرایط موجود نمی تواند 

کمکی به مشتری بکند.
چرا نمی توان انتظار کاهش قیمت خودرو داشت؟

مهم ترین دلیل برای کاهشی نبودن قیمت خودرو و عدم انتظار ریزش 
قیمت ها در بازار، نرخ ارز است. واقعیت این است که قیمت ارز ممکن 

است گاهی شیب نزولی به خود بگیرد، اما این شیب همیشگی نیست و 
به لحاظ اقتصادی نیز اتفاقی رخ نداده که مابه ازای آن رشد ارزش پول 
ملی و کاهش قیمت ارز باشــد. هربار که ارز بر اثر برخی اخبار کاهش 
پیدا کرده، دوباره میل به صعود و بازگشت به نقطه قبلی داشته است. در 
نتیجه قیمت خودرو نیز کاهشی تحت تاثیر دلار روند کاهشی در پیش 
نخواهد گرفت. ضمــن این که علاوه بر قیمت دلار، بحث تولید و تیراژ 
آن نیز مطرح است. وزیر صمت در ابتدای سال بحث تولید 1.7میلیون 
دستگاه خودرو را مطرح کرد. اما آمار تولید در اردیبهشت نشان از کاهش 
چشمگیر تولید در دو خودروساز بزرگ کشور به عنوان تامین کننده 
اصلی در بازار خودرو دارد. با این روند چگونه قرار است قیمت خودرو 

کاهش پیدا کند؟ به هرحال بازار نیازمند عرضه خودرو است. وقتی تولید 
خودرو کاهش پیدا کند، یعنی تعداد خودروهایی که فاکتور می شود 
هم روند کاهشی خواهد داشت. در این صورت قیمت ها در بازار افزایش 
پیدا خواهد کرد. هرچند معمولا در ماه های نخســت سال وضعیت 
تولید کمی نابسامان است، اما در سال جاری روند تولید شرایط خوبی 
را طی نمی کند. تامین ارز برای واردات قطعات و مواد اولیه تحت تاثیر 
سیاست های بانک مرکزی شرایط خوبی ندارد و بسیاری از فعالان حوزه 
خودرو و قطعات اظهار کرده اند که در سال جاری هیچ ارزی دریافت 
نکرده اند. این در حالی است که سال گذشته در همین مدت، حداقل 
یک بار ارز به بسیاری از همین تولیدکنندگان، ارز تخصیص داده شده 

بود. بنابراین مجموع اقدامات برای تولید و واردات نشان از روند مناسبی 
ندارد و نمی توان گفت قیمت ها در بازار خودرو کاهش پیدا خواهد کرد 
یا آن قدر تولید افزایش پیدا می کند قیمت خودرو ریزشی خواهد شد. 
حداقل تا این زمان از سال نشانه ای از بهبود در وضعیت صنعت و بازار 

خودرو دیده نمی شود.
در هفته های گذشته ســامانه برای فروش خودروهای برقی 
باز شد. گفته می شود بیش از 140هزار نفر خواهان خرید این 
خودروها بودند، اما در نهایت کمتر از 10درصد آن ها به خودرو 
برقی خواهند رسید. آیا این تقاضا در بازار هم وجود خواهد 

داشت؟
بخشی از این افراد با هدف این که سود قابل توجهی پس از دریافت این 
خودروها به دست خواهند آورد، به سامانه مراجعه کرده اند. شاید اگر 
فروش این خودروها توسط شرکت های واردکننده انجام می شد، با این 
استقبال مواجه نمی شــدیم. زیرا هر بار قرعه کشی برگزار شده است، 
بسیاری افراد با این فکر که احتمالا بازار این خودروها سودده خواهد 
بود به آن وارد می شــوند. هرچند بازار خودرو ما از هیچ قانونی تبعیت 
نمی کند و ممکن است این خودروها هم وارد بازار گسترده دلالی شوند، 
اما از هر نظر که بررسی می کنیم، می بینیم شرایط برای بهره برداری از 
این خودروها فراهم نیست. البته همه این 140هزار نفر هم دلال نبوده 
و واقعا به دنبال خودرویی متفاوت هســتند، به ویژه آن که چند سالی 
خودرو وارد کشور نشــده و خودروهایی که در این مدت وارد شده اند، 
اغلب دارای آپشــن کم و موتور ضعیفی بودنــد. در هر صورت خیلی 
نمی توان انتظار داشته باشیم که بازار خودروهای برقی در کوتاه مدت 
رونق چشمگیری داشته باشد، اما با افزایش عرضه و توسعه زیرساخت 

این خودروها هم پا در مسیر خودروهای معمولی خواهند گذاشت.

برخلاف پیشنهاد وزیرصمت، کارشناس بازار خودرو معتقد است:

صبرکردن در چنین بازاری توصیه نمی شود
عرضه خودروهای برقی و فروش آن در سامانه، این روزها از مهم ترین خبرهای بازارخودرو است. تاجایی 
که وعده ها خبر از افزایش عرضه خودروهای برقی می دهد. همین مســاله بر بازار خودرو نیز تاثیرگذار 

شده است.

از سوی دیگر، برخی کارشناسان به نبود زیرساخت های لازم و عدم برنامه ریزی و بودجه بندی مشخص برای شارژ 
خودروهای برقی اشــاره می کنند و در عین حال بعید می دانند که حتی عرضه فراوان این خودروها بتواند قیمت 

بازار را کاهش دهد.

مدیرکل استاندارد استان تهران از صدور نخستین پروانه استاندارد اجباری خدمات پس از 
فروش خودرو در کشور خبر داد.

محمد حسین طاهری مدیرکل استاندارد استان تهران گفت: با اجرای اجباری استاندارد 
خدمات پس از فروش خودرو، نخستین پروانه استاندارد در این خصوص، توسط اداره کل 

استاندارد استان تهران صادر شد.
وی گفت: استاندارد خدمات پس از فروش خودرو بر اساس استاندارد ملی ایران به شماره 
19117 از تاریخ 13 آبان 1402 اجباری شد و مطابق ماده 15 قانون تقویت و توسعه نظام 
اســتاندارد، هر گاه اجرای استاندارد کالا یا خدماتی مشــمول مقررات استاندارد اجباری 
باشد، تولید، توزیع، تمرکز و عرضه آن کالا و یا خدمت بدون مجوز استاندارد ممنوع است 

و با متخلف مطابق ماده 40 قانون مذکور برخورد می شــود. طاهری اضافه کرد: با تصویب 
شورای عالی استاندارد، در راستای حصول اطمینان از کیفیت خدمات ارائه شده، تعیین 
حداقل سطح کمی وکیفی خدمات عرضه شده توسط نمایندگی های مجاز عرضه کنندگان 
خودرو و همچنین حمایت از حقوق مصرف کنندگان و جلب رضایت مشتریان، این استاندارد 
مشمول مقررات استاندارد اجباری شد. مدیرکل استاندارد استان تهران با اشاره به فعالیت 
بیش از 50 شرکت عرضه و ارائه کننده خدمات پس از فروش خودرو در استان تهران، گفت: 
براساس مصوبات شورای عالی استاندارد، این شــرکت ها باید برای دریافت پروانه کاربرد 
نشان استاندارد اجباری برای خدمات خود از طریق ثبت درخواست و مراجعه به اداره کل 

استاندارد استان تهران اقدام کنند.

صدور نخستین 
پروانه استاندارد 

اجباری 
خدمات پس از 
فروش خودرو
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به طور جزیی تر ازســهم صنعت در تولید ناخالص ملی، سهم صنایع 
کوچک از کل صنعت، حدود چهل درصد است و صنایع متوسط مانند 
کارخانه های با تولید و توزیع منطقه ای ده درصد و صنایع بزرگ مثل 

خودروسازی، داروسازی و صنایع غذایی پنجاه درصد نقش دارد.
تا همین جا می توان ســهم کشاورزی بسیار کمتر از ظرفیت اقلیمی 
ایران است. بخش خدمات نیز بیش از میانگین جهانی اشتغال ایجاد 
کرده، حال اگر با استفاده از فن آوری و خصوصا هوشمند سازی بخش 
خدمات با کمک ابزار و ساده ســازی فرآیندها می تواند منابع انسانی 
مازاد خود را به صنعت و کشــاورزی منتقل کرده و تعادل بهتری در 

تولید ایجاد شود. 
در ایران، با الگوگیری از غرب، سازمان دهی مکانی صنایع کوچک و 
متوسط از دهه ها پیش1 کوشیده شده به شکل استانی و شهرستانی، 
در چارچوب شرکت های دولتی و شهرک های صنعتی صورت گیرد. 
با این شرط که دست کم بیست کیلومتر از شهرها فاصله داشته باشد. 
هدف از این کار توسعه صنعتی و متمرکز شدن تولیدات صنعتی و البته 
دور نگه داشتن این مجموعه ها از فضای مسکونی شهری است. به امید 

این که شهروندان از آلایندگی های صنایع مصون باشند.
هم چنین بی نیازشدن آن واحدهای صنعتی از اخذ مجوزهای متعدد 
از ادارات و معافیت از ضوابط شهرداری ها و ایجاد خوشه های تولید و 

خودگردان شدن است.
در این بین مزایــای دیگری هم مدنظر اســت، از جمله بهره مندی 
بهتر از آب، برق، گاز، تلفن و اینترنت و سازماندهی پساب و ضایعات 
و مهم  تر این که، واحدهای صنعتــی می توانند با یک دگر در فضایی 
نزدیک به هم، تبادل و اشتراک ظرفیت، تجریه و تولید داشته باشند. 
کاهش هزینه های حمل ونقل و انبارداری، امکان نظارت و هدایت های 
راهبردی و آموزش حین کار از جمله اهداف هستند. آخرین فایده قابل 

ذکر در این جا، نوعی از معافیت مالیاتی است.
گفتنی است از شصت سال پیش یعنی آغاز شکل گیری سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران تا به حال2،  22 مدیر کل سکان 
هدایت این ســازمان را بر عهده گرفته اند. اکنــون، نزدیک به پانصد 

1- ناگفته نماند برداشتن گام ها برای توسعه صنعتی ایران، در ادامه فعالیت های شورای اقتصاد بود که در دوره رضا شاه کار می کرد و بیش از یک سوم بودجه عمومی کشور صرف ایجاد و توسعه صنایع و معادن می شد. اکنون افزون بر 80% صرف امور جاری می شود و 20% امور عمرانی، پس 
از آن در دوره محمدرضا شاه، ابوالحسن ابتهاج رشتی )عموی هوشنگ ابتهاج( که دانش آموخته از پاریس بود و سال ها مدیرعامل بانک ملی و سرپرست معاونت و مشاور صندوق بین المللی پول بود، از سال 1330 شروع به برنامه ریزی برای توسعه ایران کرد و در میان برنامه های او، سازماندهی 

به کسب و کارها و به ویژه در صنایع کوچک، متوسط و بزرگ بود.
2-  شــصت ســال پیش، درآمد کل ایران، 4 میلیارد دلار بود و حالا 400 میلیارد - عراق یک و نیم ملیارد بود حالا 300 میلیارد؛ دو برابر ایران رشد درآمد کل داشته - جمعیت ایران 21 میلیون بود و حالا 89 میلیون؛ جمعیت عراق 7 میلیون بود و حالا 44 میلیون - جمعیت ایران، 4.5 برابر، 

جمعیت عراق، ۶.5 برابر شد کرده است.

شهرک صنعتی تحت مدیریت ســازمان مزبور قراردارد. اصفهان با 
80 شهرک و خوزستان با 70 شهرک بیشترین سهام را دارا هستند. 
از این روی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی، سازمانی 
توسعه ای شناخته می شود، یقینا مشــکلاتی هم دارد. در ساختار و 
مبانی، در کارآمدی و اثر بخشی نیازمند بازنگری و بروز رسانی مستمر 
است.  این نوشتار که در سه قسمت ارائه می شود، می خواهد به بهانه 
شصتمین سال گشت تاسیس این ســازمان که در گذر زمان، هرچه 
متمرکزتر شده مثلا مواردی را از وزارت خانه های اقتصاد و کشاورزی 
اخذ کرده تا منسجم تر شود؛ به شکل انتقادی به مواردی از جمله این 
که چگونه با وجودی که مجمع عمومی ســازمان از یک پنجم هیئت 
دولت تشکیل شــده، یا در حالی که رئیس ســازمان و رئیس هیئت 
مدیره آن، معاون وزیر صنعت معدن تجارت است. گرفتار چالش های 

متعددی شده است.
از جمله چنان که مرکز پژوهش های مجلس می گوید: حدود نیمی از 
مشکلات سازمان، زیربنایی است؛ مانند جانمایی خطا و ناپیدا بودن 
حدود برخی شهرک ها، ضعف در ســرویس دهی شهرداری ها برای 

رفت و آمد کارگران، اختصاص زمین، مسائل محیط زیستی، تامین 
اجتماعی، اسناد مالکیتی، روشنایی شــهرک ها و بروز اختلاف ها و 
نزدیک به نیمی دیگر، سرمایه ای است. مانند: پذیرفته نشدن قرارداد 

شرکت ها توسط بانک ها
البته که مفروض است یا وضعیت تاریک و تیره باشد یا این که در روند 
طبیعی آزمون و خطا؛ و این دست موارد عادی است، با این حال ما با 
رویکردی کارکرد محور به این موارد می پردازیم که چگونه با گذشت 
شش دهه از تاسیس این مجموعه و با وجود گذشت دو دهه از آخرین 
و بیشترین انسجام ممکن، و این که یک دهه و نیم می گذرد از یکی از 
سه طرح اصلی توان افزایی اقتصادی دولت های نهم و دهم که حمایت 
از بنگاه های زودبازده )صنایع کوچک و متوسط(، هنوز چنان که رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس در زمستان سال پیش گفته، پس از زمین 
و سرمایه، مشکلات بعدی، مربوط به تخصیص آب، برق، گاز، تلفن، 

اینترنت، پساب، چاه های کشاورزی است؟ 

  آیا این به این معنا است که هنور در مرحله نخست هستیم؟ 
آیا افزایش مــداوم قیمت زمین و تجهیزات )مطابق با تورم و ســوء 
مدیریت جاری(، سبب شــده واحدهای تولیدی، نیاز نداشته باشند 
زحمــت تولید به خود دهند و همان زمیــن و تجهیزات را اگر حفظ 
کنند، به بهره کافی می رسند، چنان که در بخش های دیگر می بینیم؟ 
به ویژه که در شرایط تحریم هستیم و تکنولوژی و نیرو ورزیده به کشور 
وارد نمی شود و از ســویی کالاهای ریز و درشت، کم کیفیت و ارزان 

قیمت از چین می رسد؟
به این دردها بایســت افزود، کاهش سرمایه گذاری و کمبود تشکیل 
سرمایه ثابت، رویه های ناشفاف و دائما متغییر دولت ها، دور بودن از 

توسعه یافتگی روش ها و فن آوری های روز. 
گفته می شود منابع بانک صنعت و معدن که نیم قرن پیش تاسیس 
شــد، حالا با مشــکل درآمد منفی مواجه اســت و صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری صنایع کوچک با دو دهه پیشــینه و مورد حمایت 
هجده بانک کشور از پشتیبان هایی بوده اند که می توانسته اند گام های 

مفیدی برای خروج شهرک ها از وضعیت کنونی بردارند.
 اما زیاد هم جای تعجب نیست زیرا صنایع کوچک و متوسط و شهرک 
های صنعتی، قســمتی از اقتصاد بی ثبات ایران هستند؛ که در بستر 

بزرگ تر اقتصاد و صنعت خسته و درمانده موجود قرار گرفته اند.
بدون تردید ارتباط ســاختاری- اداری و به عبارتی ارتباط سلســله 
مراتبی اقتصادی- صنعتی میان شرکت ها و مراکز دولتی، با سختی 

هایی مواجه است.
 شــرکت ها و مراکز پشتیبان معمولا در دسترس نیستند؛ یا خدمات 

در دسترس ندارند.
 ماشین آلات، تجهیزات و خطوط واحدهای تولیدی، هم چون بیشینه 
وســایل حمل و نقل عمومی )هواپیما، بالگرد، قطار، مترو، اتوبوس، 
کامیون، کشنده، تاکسی، کشتی، شــناور و آسانسور( فرسوده اند و 

بازسازی یا نوسازی نشده اند.
از سویی دیگر مشــکلاتی در تامین مواد اولیه، زیرساخت ها، شبکه 
توزیع و فــروش داخلی و بازارهای صادراتــی و در صورت صادرات، 
بازگرداندن پول و در صورت وصول پــول، به کار بردن آن و ندادن یا 
دادن آن به دولت و گرفتن معادل ریالی، و تامین نیروی انسانی ماهر 

وجود دارد.
در موضوعات اجتماعی و مســائل فرهنگی نیز شاهد نابسامانی های 
زیادی هســتیم. فرهنــگ کار، فرهنگ مصرف، ســرمایه گذاری، 
پس انــداز، مشــارکت های اجتماعــی، تبلیغات، اطلاع رســانی، 
امور خیریه، روابط فرد با ســازمان، بخشــی نگــری و بی توجهی به 
 آینده همگی بایــد با عــزم و اراده ملی اصلاح و بازآفرینی شــوند.

مسئله محوری دیگر موضوع آموزش  اســت. آموزش های عمومی، 
مهارت های فردی، دانشی و بینشــی، آموزش های فنی و تخصصی 
همگی موجب تربیت نیرو، منابع و سرمایه انسانی، مورد نیاز جامعه 
در بخش اقتصادی و دیگر بخش ها خواهند شــد. نظام آموزش های 
عمومی، آموزش مدرســه ای و دانشــگاهی نیازمند تحول، جهش و 
سرمایه گذاری است. بدون انسان سالم، پرانگیزه، خلاق، مسئولیت 

پذیر و کوشا نمی توانیم در هیچ جنبه ای رشد کنیم.

سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران

عصای دست صنعت؛ پر از چالش
مطابق با داده های سال های اخیر، صنعت در تامین حدود یک سوم درآمد ناخالص داخلی ایران سهم دارد )کشاورزی کمتر از ده 
درصد و خدمات حدود نیمی از کل درآمد( و این در حالی است که کمتر از بیست درصد از اشتغال مردمان در ایران، در این بخش 
است به این معنی که نقش بالایی توسط تکنولوژی، ماشین آلات، اتوماسیون و منابع غیر انسانی وجود دارد)حدود 15 درصد( 


